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سرویس سیاسی -
روزنامه اعتماد ديروز در مطلبی با عنوان »متن و زمينه مذاكرات وين« نوشت: »آسيبي كه در پي خروج آمريكا 
از برجام به اجراي اين توافق وارد شــده اســت، به حدي سنگين اســت كه نمي توان انتظار داشت طي دو، سه دور 
مذاكرات، همه مشــكلات با ســهولت و آساني حل و فصل شــود. خيلي مسائل فني و پيچيده وجود دارد كه نياز به 
بحث هاي دقيق و كارشناسي دارد. بحث تحقيق و توسعه در برنامه هسته اي ايران و نحوه بازگشت امريكا به برجام، 
از جمله چالش هاي عمده و پيچيده اي هستند كه توافق در مورد آنها به سادگي ممكن نيست. نبايد فراموش كنيم 
به اضافه شــاكله پيچيده و در هم تنيده تحريم هاي ثانويه آمريكا عليه ايران، در دوران دونالد ترامپ، رئيس جمهور 
پيشين آمريكا، تلاش هاي جدي براي مين گذاري و مانع سازي براي بازگشت امريكا به برجام انجام شد كه اين مسير 
را بســيار سخت كند. مسائل و مشكلات فني، حقوقي و سياســي بسيار پيچيده اي در مقابل طرفين وجود دارد ك 

بتوانند تعهدات خود را به  طور كامل اجرا كنند.«
اين روزنامه نوشت: »يكي از احتمال هايي كه وجود دارد اين است كه دوطرف بتوانند به الگويي مشابه آنچه پيش 
از امضاي برجام طرفين در ژنو به آن دست يافتند، برسند. تجربه توافق موقت ژنو اجازه مي داد كه توافقي روي كليات 
انجام شود و طرفين اعلام كنند كه بخش اصلي راه را رفته اند و براي جزييات و هماهنگي هاي بيشتر زمان بيشتري 
را دو طرف به هم بدهند. مجموع اين مواضع و اعلاميه هايي كه از سوي طرفين در روزهاي اخير منتشر شده است 
را بايد در چارچوب چانه زني هاي ديپلماتيك ارزيابي كرد.« گفتنی است، مطالبه اصلی ايران از آمريكا در برجام، لغو 
يكباره و دائمی تمامی تحريم هاست. مقامات ايران صراحتا اعلام كرده اند كه آمريكا ابتدا بايد تمامی تحريم ها را لغو 
كند و اين اقدام توســط ايران راستی آزمايی شــده و در صورت تاييد، ايران به تعهدات برجامی باز می گردد. مقامات 
دولت بايدن دقيقا مشــابه رفتار دولت ترامپ و البته مشــابه اقدامات دولت اوباما، مدعی شده اند كه تحريم ها را لغو 

نخواهند كرد و ايران بايد به تعهدات كامل بازگشته و مذاكره حول توان موشكی و قدرت دفاعی خود را كليد بزند.
مغايرت مواضع تيم مذاكره كننده كشــورمان با سياســت قطعی نظام، زنگ خطر و هشــداری است كه مجريان 
سياست ها، اعتنا، اهتمام و التزام كافی به تمهيدات، سياست ها و تدابير كلان نظام نداشته باشند و فاجعه برجام تكرار شود.

»فتح الفتوح نمایی« از وین همزمان با پافشاری آمریکا بر تحریم ها 
روزنامه آرمان در مطلبی نوشــت: »امروز مذاكرات به مراحل خوبی رســيده است و اگر شبيه   سازی صورت گيرد 
به نظر می رســد فاصله كمی تا به تفاهم رســيدن باقی مانده است. فشارها وجود دارد و حتی در برهه ای از زمان در 
گذشــته شاهد بوديم كه وزيرخارجه فرانسه مجبور شــد وين را ترك كند كه زير فشار صهيونيست ها بود، اما اراده 
برای احيای برجام به قدری زياد است كه اين فشار 24 ساعته خنثی شد و لودريان مجددا به وين بازگشت و تفاهم 
در برجام نخســتين به امضا رســيد. جمهوری خواهان نيز از سوی ديگر به دنبال بستن دست بايدن هستند تا نتواند 

امتيازات زيادی به ايران دهد تا مذاكرات به كندی پيش رود و يا حتی شكست خورد.«
مقامات آمريكايی صراحتا اعلام كرده اند كه تحريم ها لغو نخواهد شد. طرف آمريكايی و اروپايی با گستاخی اعلام 

كرده اند كه بايد به توافقی طولانی تر و كامل تر، شامل توان موشكی و قدرت منطقه ای ايران دست يابيم.
بــا اين حــال روزنامه های زنجيره ای و مدعيان اصلاحات با فتح الفتوح نمايی از وين، بر شرطی   ســازی اقتصاد و 
گره زدن معيشت مردم به اخم و لبخند مقامات غربی اصرار دارند. اين طيف با اين رويكرد خسارت های فراوانی در 

سال های اخير به كشور وارد كرد. 
دستاورد  سازی اصلاح  طلبان برای دولت بی  دستاورد 

روز گذشته در روزنامه شرق گفت وگويی با شكوری راد، از كنشگران طيف موسوم به اصلاح طلب منتشر شده بود. در 
بخشی از اين گفت وگو اظهارات اين فرد مدعی اصلاحات پيرامون دستاورد دولت حيرت آور است؛ بخوانيد: »او]شكوری 
راد[ درباره حمايت اصلاح طلبان از حسن روحانی در دو انتخابات رياست جمهوری گذشته هم گفت: »ما در انتخابات 
گذشته از آقای روحانی حمايت كرديم و اين حمايت مبتنی بر دستاوردهای]!![ ايشان بود، اما در دوره دوم به دليل 
خروج آمريكا از برجام دولت دچار تحريم اقتصادی شد. طبيعتا بسياری از برنامه های در دست اجرا،  اجرائی نشد]!![. 
دستاورد دوم دولت آقای روحانی، عدم خروج ايشان از برجام بود]!![ كه فرصت احيای مجدد برجام را داد. اميدواريم 

بتوانيم با مذاكرات و تصويب FATF با افزايش مشاركت مردم در انتخابات مواجه شويم.«
البته كدام برنامه های اجرايی مشخص نيست. ضمن آنكه اين موضوع كه آمريكا و اروپا هر بلايی دلشان خواست 
بر سر برجام آوردند و به تعهداتشان عمل نكردند و دولت همچنان در برجام ماند و از آن خارج نشد دستاورد دولت 
معرفی شده است!! در اين باره لازم به ذكر است كه همين كه آمريكا و اروپا با عجله پيشنهاد مذاكرات را مطرح كردند، 
به سبب اجرای مصوبه مجلس )قانون اقدام راهبردی برای لغو همه تحريم ها( بوده است و نه اينكه دولت اصلاح طلبان 

به اروپا و آمريكا لطف كرده و در برجامی كه هيچ منفعتی برای ملت نداشته ماندگار بوده است.
ضمن آنكه اساسا وقتی آمريكا و اروپا از مذاكرات جديد سخن گفتند كه ايران خروج مرحله به مرحله از برجام 

را به رغم كندی دولت در اجرای آن در دستور قرار داده بود.
آمریکا آزاد  سازی پول ها را به مثابه انتقال پول به حساب های ایران تلقی نمی کند

ابراهيم متقی، استاد دانشگاه تهران ديروز در روزنامه دنيای اقتصاد نوشت: »آمريكا موضوع تحريم های برجامی 
را در دوران دونالد ترامپ تكثير كرده و آن را در حوزه های مختلف تحريم موشــكی، منطقه ای و حقوق بشــر نهادينه 
كرده است. تكثير تحريم های اقتصادی و راهبردی ايران توسط آمريكا چالش بزرگ مذاكرات وين محسوب می شود.«

وی نوشــت: »محور اصلی مطالبات ايران در مذاكرات وين آزاد  سازی پول های بلوكه  شده ايران و فعاليت بخشی 
به سيســتم مالی، پولی و بانكی بين المللی ايران بوده اســت. تاكنون آمريكايی ها از پذيرش چنين رويكردی اجتناب 
كرده اند. موضوع آزاد  ســازی پول ها به صورت  مرحله ای در دســتور كار قرار گرفته اســت. آزاد  سازی پول ها از سوی 
آمريكا و كشــورهای اروپايی ماهيت عام و فراگير ندارد. اولا؛ آمريكايی ها دارای رويكرد مرحله ای هستند، ثانيا؛ آنان 
تلاش دارند تا به ازای آزاد  سازی هر ميزان از پول های ايران، امتيازات جديدی را به دست آورند. ثالثا؛ آمريكا آزاد  سازی 
پول ها را به مثابه انتقال پول به حساب های ايران تلقی نمی كند. آزاد  سازی برخی از پول های بلوكه شده ايران در قالب 
اعتبارات بانكی و در راستای مدل تهيه كالا و دارو طراحی شده است. شايد بتوان نشانه هايی از معادله رفتاری آمريكا 
در برابر عراق موسوم به نفت در برابر غذا و دارو را در ارتباط با جهت گيری جديد آمريكا در مذاكرات برجامی مشاهده 
كرد... واقعيت آن است كه تا موضوع انتقال مالی، مبادلات پولی و فرآيندهای مربوط به بيمه، كشتيرانی و صادرات 

نفت انجام نشود، اميد چندانی به نتايج موفقيت آميز در مذاكرات وين را نمی توان انتظار داشت.«
مسببان گرانی و فساد و تحریم و ترور از زندگی راحت و بهتر مردم می گویند!

مهدی ذاكريان در ارگان دولت نوشت: »طی هشت سالی كه آقای ظريف، سكان وزارت خارجه و آقای روحانی، 
بخشی از حكمرانی را به عنوان رئيس جمهور و مجری به عهده داشته اند، سعی شده برنامه هايی دنبال شود كه برای 
ملت ايران آرامش و راحتی بيشتری را به وجود بياورد... نه تنها ايران به دليل فعاليت های هسته ای اش زير سؤال نرفت 
بلكه با مجوز برجام به تنها كشوری تبديل شد كه شورای امنيت به طور ويژه، حق آن را برای غنی   سازی به رسميت 
شــناخت؛ از اين رو ايران در مقابل ايالات متحده آمريكا و ســاير قدرت های بزرگ حرف منطقی خود را می زند و در 
ترسيم معماری نظام بين الملل نقش آفرينی و ديدگاه های خود را دنبال می كند. نتيجه چنين رويكردی زندگی راحت 
و بهتر مردم است، اگر موانع و مشكلات دوباره از سوی برخی جريان های سياسی داخلی و خارجی به وجود نيايد.«

نويسنده عمله جريان تحريف، كوشيده انباشت فساد و ناكارآمدی و گرانی و ركود و تحريم و ترور ناشی از شاهكار 
مديريت برجامی  را با كلی گويی و وارونه نمايی بپوشــاند و منتقدان را كه به ســبب اعتماد آنها به دشمن و سوزاندن 
فرصت های رشد درون زای اقتصادی، وضعيت فعلی را هشدار می دادند، به دروغ مقصر جا بزند. اين در شرايطی است 
كه طيف افراطيون مدعی اصلاحات با بزك سيمای زشت دشمن، مدعی حل همه مشكلات به واسطه بستن با آمريكا 
شد اما فرصت خنثی سازی تحريم را هدر داد، تعليق و انتظار را به اقتصاد تحميل كرد، ركوردهای تورم را جا به جا كرد 
و مسبب مشكلات معيشتی و اقتصادی شد. طيفی كه امضای كری را تضمين می دانست، دنبال توافق به هر قيمت بود، 
عهدشكنی حريف را توجيه و آنها را در تحريم بيشتر گستاخ كرد و مطابق خواست ترامپ، پالس مذاكره ارسال می كرد!

مصوبه شورای نگهبان؛
ایجاد هماهنگی یا وضع قاعده تقنینی؟

حمید نظریان* 
هفته گذشــته انتشار خبری مبنی بر اعلام شــرايط و معيارهاي لازم برای 
تشــخيص رجل سياســي مذهبي و مدير و مدبر بودن از سوی شورای نگهبان، 
واكنش های گســترده ای را ميان اهالی حقوق و سياست در كشور به راه انداخت. 
تاكنــون نيز اظهارنظرهای متعــددی در موافقت يا مخالفت با اين مصوبه  صورت 
گرفته است كه نقد و بررسی همه اين اظهارات فرصت مبسوطی را می طلبد، اما 
در ايــن بين، يكی از موضوعاتی كه گفت وگوهای زيادی را به خود اختصاص داد، 
اين موضوع بود كه آيا مصوبه اخير شورای نگهبان الزامات تقنينی جديدی را وارد 
نظام انتخاباتی كشــور كرده اســت و از اين طريق حقوق و تكاليف جديدی برای  
اشــخاص و دستگاه ها ايجاد كرده است؟ منتقدان مصوبه با مثبت انگاشتن پاسخ 
پرسش فوق، ماهيت مصوبه اخير را تقنينی می دانند و از آنجا كه مصوبه شورای 
نگهبان را به منزله اقدام برای وضع قاعده الزام آور جديد تلقی می كنند، اين اقدام 
را خارج از صلاحيت اين نهاد می پندارند. اما به راستی مصوبه اخير شورای نگهبان 
چه الزامات جديدی را به نظام انتخاباتی كشــور وارد كرده اســت؟ بررسی دقيق 
اين موضوع، مســتلزم ذكر مقدمه ای كوتاه از ســازوكارهای فعلی قانون انتخابات 

رياست جمهوری است.
در حال حاضر به موجب ماده 55 قانون انتخابات رياست جمهوری، داوطلبان 
شركت در انتخابات برای ثبت نام بايد پس از انتشار دستور شروع انتخابات ظرف 
5 روز به وزارت كشور مراجعه نموده و ضمن تكميل پرسش نامه اعلام داوطلبي، 
چهار برگ تصوير كليه صفحات شناســنامه و دوازده قطعه عكس 4*6 از آخرين 
عكس خود را كه همان ســال گرفته باشند به وزارت كشور تسليم نمايند. وزارت 
كشور نيز مطابق ماده 56 مكلف است مدارك افراد را تحويل گرفته و پس از پايان 
مهلت قبول داوطلبي، بلافاصله مدارك داوطلبان را به دبيرخانه شــوراي نگهبان 
تســليم نمايد. اما نكته ای كه در اين بين وجود دارد اين است كه به موجب ماده 
35 اين قانون، انتخاب شوندگان هنگام ثبت نام بايد داراي اين شرايط باشند: 1( از 
ميان رجال مذهبي، سياسي، 2(ايراني الاصل، 3( تابعيت كشور جمهوري اسلامي 
ايران، 4( مدير و مدبر، 5( داراي حُسن سابقه و امانت و تقوي، 6( مؤمن و معتقد 
به مباني جمهوري اسلامي ايران و مذهب رسمي كشور. مفهوم مخالف اين ماده 
به اين معنا است كه كسانی كه در هنگام ثبت نام واجد شرايط فوق نباشند، اساساًً 
از منظر قانون به عنوان انتخاب شونده به رسميت شناخته نمی شوند و قاعدتاً وزارت 
كشور نيز تكليفی برای ثبت نام اين افراد نخواهد داشت. اما مشكلی كه همواره در 
ادوار مختلف انتخابات رياست جمهوری وجود داشته است اين بوده كه تشخيص 
اين شرايط بر اساس بند 9 اصل 110 قانون اساسی برعهده شورای نگهبان بوده 
و منطقا در هنگام ثبت نام و زمانی كه هنوز شــورای نگهبان فرآيند رسيدگی به 
صلاحيت داوطلبان را آغاز نكرده اســت، امكان اعمال ماده 35 قانون برای وزارت 
كشور فراهم نبوده است. اين امر سبب می شد كه افراد مختلفی كه حتی شرايط 
اوليه استخدام در يك اداره را نيز ندارند )چه رسد به صلاحيت برای تصدی سمت 
مهم رياســت جمهوری!( از اين ناهماهنگی ميان وزارت كشــور و شورای نگهبان 
اســتفاده كنند و با حضور در وزارت كشــور صحنه های ناخوشايندی را در تاريخ 

سياسی معاصر كشور رقم بزنند.
اما مصوبه اخير شورای نگهبان قرار است چه مشكلی را در اين فرآيند معيوب 
برطرف ســازد؟ حقيقت ماجرا اين اســت كه شــورای نگهبان با اعلام شرايط و 
معيارهاي لازم برای تشــخيص رجل سياسي مذهبي و مدير و مدبر بودن، وزارت 
كشور را به  صورت پيشينی از اراده خود مبنی بر نحوه تشخيص شرايط مندرج در 
ماده 35 قانون مطلع ســاخته است. لذا از آنجا كه وزارت كشور در هنگام ثبت نام 
از معيارهای شــورای نگهبان برای احراز صلاحيت داوطلبان مطابق ماده 35 آگاه 
اســت، برای اجرای اين ماده ديگر با مشكل چگونگی احراز شرايط مندرج در آن 
مواجه نخواهد بود و در هنگام ثبت نام قادر خواهد بود، از پذيرش مواردی كه بنا 
به اعلام شورای نگهبان به صورت قطعی مشمول ماده 35 نيستند، خودداری كند.
با توجه به مطالب بالا، برای ارزيابی ماهيت مصوبه اخير شورای نگهبان بايد 
توجه داشــت كه اين مصوبه در واقع موانعی كه در اثر ناهماهنگی اجرايی ميان 
وزارت كشور و شورای نگهبان وجود داشته است را از بين برده و با اعلام شرايط 
و معيارهاي مربوطه، وزارت كشور را برای اعمال صلاحيت قانونی خود درخصوص 
جلوگيری از ثبت نام افراد فاقد صلاحيت های اوليه كانديداتوری )مستنبط از مفهوم 
مخالف ماده 35 قانون انتخابات رياســت جمهوری( ياری نموده اســت. بنابراين، 
به نظر می رســد مصوبه اخير شــورا ماهيت تقنينی جديدی را به نظام انتخاباتی 
كشــور اضافه نكرده است بلكه در مقام ايجاد هماهنگی ميان مقام ناظر و مجری 
انتخابات، رويه ای كه پيش از اين در مرحله رســيدگی به صلاحيت ها از ســوی 
شــورای نگهبان اعمال می شده را با عملكرد وزارت كشور درخصوص اجرای ماده 
35 قانون انتخابات هماهنگ كرده است. از اين رو، نمی توان مصوبه اخير شورا را 

واجد وصف تقنينی دانست.
__________________________

* حقوقدان و پژوهشگر انتخابات

درمکتب امام

تا دیر نشده خودتان را اصلاح کنید
ماه مبارك رمضان اســت و درهای رحمت خدای تبارك و تعالی 
به روی همه گناهكاران باز اســت و شما تا دير نشده است در اين ماه 
رمضــان خودتان را اصلاح كنيد. ما همه بايد خودمان را اصلاح كنيم؛ 
ما هيچ كدام مان يك آدم حســابی نيســتيم. پناه به خدا بايد ببريم و 

خودمان را اصلاح كنيم.
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 قالیباف در نطق پیش از دستور:

تیم مذاكره  كننده مراقب فریبکاری غربی  ها باشد

کوتاه از انتخابات
قالیباف در جلسه با آیت الله رئیسی چه گفت؟

خبرنگار فارس كســب اطلاع كرد كه در جلساتی كه اخيرا آيت الله 
رئيسی و محمدباقر قاليباف حضور داشته اند، قاليباف گفته است با اينكه 
كارآمدی هدف اصلی است كه جريان انقلاب بايد به آن دست پيدا كند 
اما تا پيروزی در انتخابات به دست نيايد، نمی شود به كارآمدی فكر كرد به 
همين دليل برای پيروزی جريان انقلاب بايد بر سر يك نامزد وحدت كرد.
وی تصريح كرده است كه با آمدن آيت الله رئيسی، رقابت با ايشان 
را خــلاف مصالح انقــلاب می داند و علی رغم فشــارها وظيفه ای برای 

كانديداتوری احساس نمی كند.
قاليباف اظهار داشــته كه ديگر نامزدها هم حتی اگر خود را اصلح 
می دانند، بايد از رقابت كناره گيری كنند و همه به آيت الله رئيسی كمك 
كنيم تا جريان انقلاب با يك نامزد واحد وارد رقابت با جريان رقيب شود.

قاسمی  و دهقان روز اول ثبت نام خواهند کرد
به گزارش تسنيم، رستم قاسمی  و حسين دهقان روز سه شنبه 21 
ارديبهشت و در اولين روز ثبت نام داوطلبان انتخابات رياست جمهوری با 

حضور در ستاد انتخابات كشور ثبت نام خواهند كرد.
نشست کانون های کمیته اقتصادی شورای ائتلاف 

نیروهای انقلاب برگزار شد
نشست كانون های كميته اقتصادی شورای ائتلاف نيروهای انقلاب 
با حضور پرويز سروری، محمدرضا پورابراهيمی، مهدی اقراريان و اعضای 
كانون های كميته اقتصادی شورای ائتلاف نيروهای انقلاب در دفتر مركزی 

اين شورا برگزار شد.
به گزارش فارس، در اين جلسه، پيرامون توليد محتوا در كانون های 
كميته اقتصادی، لزوم اســتفاده از ظرفيت كانون ها برای ارائه مباحث 
اقتصادی در رســانه ها، هماهنگی كانون ها برای گسترش فعاليت ها در 
جهت كادرسازی و تأكيد بر فعاليت كانون ها در فضای مجازی و رسانه ها 

بحث و بررسی شد.
گفتنی اســت، پس از كناره گيری محمد ناظمی اردكانی از رياست 
كميته اقتصادی جهت ثبت نام در انتخابات رياست جمهوری، محمدرضا 
پورابراهيمی  نماينده مردم كرمان و رئيس كميسيون اقتصادی مجلس، 

رئيس كميته اقتصادی شورای ائتلاف نيروهای انقلاب شد.
شــورای ائتلاف نيروهای انقلاب دارای ۸ كميته علمی و آموزشی، 
فرهنگی، اجتماعی، روستايی، احزاب، هنری، رسانه و اقتصادی است كه 
هر كدام از اين كميته ها كانون های تخصصی در زير مجموعه خود دارند.

پورمحمدی: در جلسات شورای وحدت نظری 
مبنی بر دعوت از لاریجانی نبوده است

به گزارش تســنيم به نقل از ســايت دفتر تحكيم وحدت، اعضای 
اين دفتر در دومين نشســت از سلسله نشســت های انتخاباتی خود با 
احزاب به گفت وگو با حجت الاســلام پورمحمدی، دبير شورای وحدت 

اصولگرايان نشستند. 
حجت الاسلام پورمحمدی در اين نشست گفت: مجموعه هايی كه 
ســراغ جامعه روحانيت مبارز آمده بودند نظرشان بر اين بود كه وقتی 
مجموعه ای شــكل گرفته، كار را متوقف نكنيم. اما بطور كلی قرار ما بر 
اين بود كه همه را جمع كنيم؛ از شــانا هم خواستيم و مفصل پيگيری 
كرديم. الان هم همچنان به دوســتان ائتلاف توصيه می كنيم كه جمع 

شويم و يكی باشيم.
وی در پاســخ به اين سؤال كه به نظر می رسد طيفی از اصولگرايان 
سنتی مشوق حضور لاريجانی در انتخابات هستند، اظهار داشت: آقای 
لاريجانی تا الان هيچ نظری نداده و هيچ موضعی نگرفته است. نه خودش، 
نه اطرافيانش، نه آشكار و نه پنهان. ضمن اينكه تا الان هيچ كس در جلسات 

شورای وحدت نظری مبنی بر دعوت ايشان به انتخابات نداشته است.
اصلاح طلبان در بدترین وضعیت قرار دارند

عليرضا افشار، فرمانده پيشين بسيج در گفت وگو با تسنيم، اظهار 
داشت: بنده برنامه ای برای ايجاد وحدت بين نامزدهای جبهه انقلاب دارم. 
فراخوان خواهم داشت و اميدوارم بتوانيم ميزگردی با حضور اين نامزدها 
برگزار كنيم. آنها در كنار يكديگر ديدگاه ها و نظرات شان را برای همبستگی 
و وحدت اعلام خواهند كرد. اگر بشود يك جلسه حضوری برگزار و تقسيم 

كار منظمی  برای انتخابات و بعد از آن هم داشته باشيم، خوب است.
وی گفت: متأسفانه دشمنان و رسانه های بيگانه خيلی تبليغ می كنند 
كــه نظاميان قصد حضور در قوه مجريه دارند و اين را يك نقطه منفی 
می دانند، در حالی كه در كشــورهای خودشــان )آمريكا و...( ژنرال ها و 

نظاميان رئيس جمهور شده اند.
افشار بيان داشت: بنده برای موضوع آسيب های اجتماعی طرح هايی 
دارم. از زمانی كه در وزارت كشــور مسئوليت داشتم و معاون اجتماعی 
وزير كشــور و رئيس شورای اجتماعی كشور بودم، اين طرح ها را آماده 
كرديم. بخشی از آنها اجرا شد اما بيشتر آن طرح ها توسط دولت بعدی 

كنار گذاشته شد.
وی خاطرنشان كرد: اين يك ايراد بزرگ است كه هر دولتی می آيد، 
برنامه های دولت قبلی را كنار می گذارد. برای آماده ســازی هر برنامه و 
طرح هزينه های بسياری صورت گرفته است. وقتی آن را كنار می گذاريم، 
خسارت های بزرگی به كشور وارد می كنيم. برخی از طرح ها حتی به قانون 

تبديل شدند اما كنار گذاشته شدند.
افشــار با بيان اينكه مسكن مهر يك برنامه ملی بود كه هزينه های 
بســياری برای آن انجام گرفت و بسياری از مردم ايران طبق اين طرح 
خانه دار شــدند، گفت: دولت بعد، اين طرح را كنار گذاشت. اگر ايرادی 
دارد، ايرادات آن رفع شود. دولت می توانست ايرادات اين طرح را برطرف 

و با قدرت بيشتری ادامه بدهد، اما چنين چيزی اتفاق نيافتد.
وی افزود: در چند موضوع مهم ديگر نيز چنين اتفاقی صورت گرفت. 
اين دولت كارت سوخت را قطع كرد، اما بعد از مدتی دوباره وصل كرد. در 
اين قطع و وصل كردن ها خسارت های بزرگی به كشور وارد آمد. ضمن 
اينكه قاچاق سوخت بسياری نيز صورت گرفت. اين ها بايد پاسخگو باشند.
فرمانده پيشين بسيج خاطرنشان كرد: اصلاح طلبان اكنون در بدترين 
وضعيت قرار دارند. به دليل پيوندی كه بين دولت و اصلاح طلبان به وجود 
آمد، اين ها نمی توانند سرنوشــت خود را از سرنوشت دولت جدا كنند. 
نظرسنجی ها نيز نشــان می دهد كه اصلاح طلبان در پايين ترين سطح 

محبوبيت قرار دارند.
مهمانپرست: سردار سلیمانی فقط یک نظامی نبود 

بلکه دیپلمات و استراتژیست بود
رامين مهمانپرست، سخنگوی پيشين وزارت امور خارجه در گفت وگو 
با فارس بيان داشت: بخش های توليدی سه نياز اصلی دارند. يا فناوری 
روز را در اختيار ندارند، يا مواد اوليه و يا ماشين آلات مدرن می خواهند. 
وقتی ديپلماسی اقتصادی را تعريف می كنيم جايگاه وزارت امور خارجه 
اين است كه اين نيازها را با همكاری ساير دستگاه های تجاری و اقتصادی  

برطرف كند.
وی با  اشاره به اينكه ما در ديپلماسی اقتصادی ضعيف عمل كرديم، 

ادامه داد: شايد به اين علت كه تصور دولت و به تبع آن مسئولين وزارت 
امور خارجه اين بود كه اگر بتوانند يك تفاهمی  با آمريكا و كشــورهای 
اروپايی به دست آورند و گره هايی كه در محدوديت روابط تحريم ها است 
را باز كنند، همه چيز خود به خود باز می شود و فكر می كردند كه ريشه 
مشكلات ما در بيرون است و ما بايد اول به آن توجه كنيم. اين باعث شد 
يك خوش بينی غيرواقعی در دولت ايجاد شد و وزارت خارجه آن سياست 
را دنبال كرد. وزن خود را روی موضوع خاص گذاشــت و در اين مسئله 
ما از چند چيز غفلت كرديم و در حدی كه بايد كار می شد، انجام نشد.
بی اعتنایی دولت به شرق به منافع ملی خسارت زد

مهمانپرست خاطرنشان كرد: يكی از اشتباهات دولت كنونی اين بود 
كه فكر می كرد اگر در بحث برجام روابط بهتری با دنيای غرب پيدا كرده، 
ديگر نيازی به كشــورهايی كه در شرق هستند، ندارد و می توان به آنها 

بی اعتنايی كرد. اين خسارت زدن به منافع ملی ماست.
اینکه خطر نفوذ را توهم بدانیم
 یک برخورد ساده لوحانه است

سخنگوی پيشين وزارت امور خارجه، سردار شهيد سليمانی را نه فقط 
يك فرد نظامی بلكه ديپلمات و استراتژيست دانست و درباره فايل صوتی 
ظريف، گفت: شما ديدگاه هايتان در تعارض با فردی )سردار سليمانی( كه 
قهرمان ملی كشورمان است كه فكر می كنيم امنيت و ثبات كشورمان 
به خاطر فداكاری های اين فرد و كسانی كه همراهی اش كرده اند، بوده است. 
كسی كه اگر با توطئه  تروريسم در كشورهای ديگر مقابله نمی كرد، بايد در 
داخل كشور خودمان شاهد برخورد با  تروريست ها و جنايتكاران می بوديم.
وی اظهار داشــت: اينكه ما خطر نفوذ را توهم بدانيم يك برخورد 

ساده لوحانه است.
تمام قراردادهای دولتی را در سامانه ای شفاف خواهم کرد

محمد شريعتمداری، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی در جلسه خود 
با جبهه اصلاحات ايران با تأكيد بر ضرورت رعايت حقوق اساسی مردم، 
حقوق اقوام و اخلاق در جامعه گفت: يك سوم وزارتخانه ها را از جوانان 
انتخاب می كنم، از زنان در كابينه و حتی به عنوان وزير حتما اســتفاده 
می كنم و ســعی می كنم موانع حضور زنان در دولت ها را به عنوان يك 

چالش مديريتی در كشور پيگيری و در حد توان رفع كنم.
وی گفت: وزير كشور را از كسی انتخاب می كنم كه معتقد به نقش 

مردم باشد. تمام قراردادهای دولتی را در سامانه ای شفاف خواهم كرد.
محسن مهرعلیزاده نامزد انتخابات ریاست  جمهوری شد

به گزارش ايســنا، حزب راه ملت با انتشــار بيانيه ای محسن مهر 
عليزاده را به عنوان نامزد خود برای انتخابات رياست جمهوری معرفی كرد.
کاندیداها باید شخصاً در جلسات جبهه اصلاحات حضور پیدا کنند

اسماعيل گرامی مقدم، از اعضای حقيقی جبهه اصلاحات ايران در 
گفت و گو با تسنيم، با  اشاره به آخرين خبرها از بررسی وضعيت نامزدهای 
اصلاح طلب گفت: بر اساس مصوبه جبهه اصلاحات، نامزدهايی كه تمايل 
به كانديداتوری در انتخابات رياست جمهوری داشته باشند، بايد شخصاً در 
جلسات جبهه اصلاحات حضور پيدا كنند و به ارائه برنامه خود بپردازند.
وی افزود: علی رغم اينكه آقايان ظريف، عارف و جهانگيری تاكنون 
برای ارائه برنامه در جلســات جبهه اصلاحات حاضر نشده اند، اما با اين 
حال  اگر اين  اشخاص تا امروز و فردا نيز در جلسات حضور پيدا نكنند 
باز هم شرايط آنها مورد بررسی قرار خواهد گرفت و از جمع نامزدهای 

اصلاح طلب كنار گذاشته نمی شوند.
گفتنی است، پيگيری های خبرنگار فارس نشان می دهد كه محمد 
جواد ظريف به اصلاح طلبانی كه خواستار ارائه برنامه از سوی وی بوده اند، 

گفته كه علاقه ای به حضور ندارم و برنامه ای نيز ارائه نمی دهم.

رئیس  مجلس در نطق پیش از دستور خود 
گفت از تیم مذاکره کننــده می خواهیم که با 
تعیین شده  سیاست های  چارچوب  در  قدرت 
توسط رهبر انقلاب حقوق ملت ایران را مطالبه 
پیشین  تجربه شده  فریب های  مراقب  و  کنند 

باشند.
جلســه علنی مجلس شورای اسلامی ديروز به 
رياست محمدباقر قاليباف آغاز شد. در جلسه ديروز 
203 نماينده با صدور بيانيه ای از اقدام شورای نگهبان 
در ســر و ســامان دادن به وضعيت آشفته ثبت نام 
نامزدهای رياســت جمهوری حمايت كردند و آن را 
وظيفه ای دانستند كه سياست های كلی ابلاغ شده بر 

دوش شورای نگهبان گذاشته است.
رئيس  مجلس شورای اسلامی در ابتدای جلسه 
علنی ديروز گفت: خداوند بزرگ را شاكريم كه قانون 
اقــدام راهبردی مجلس برای لغو تحريم ها باعث باز 
شدن قفل های صنعت هسته ای شده و ظرفيت های 
لازم جهــت مذاكــرات را برای تيــم مذاكره كننده 
فراهم آورد. همين ظرفيت های توليدشــده و قدرت 
عينيت يافته محور بده بستان ها در مذاكرات جاری قرار 
گرفته تا به پشتوانه اين قدرت آفرينی امكان تأمين و 

تضمين منافع مردم فراهم شود.
قاليباف اظهار داشــت: صدای واحد مسئولين 
جمهوری اســلامی كه تحت مديريت هوشــمندانه 
رهبــر ايجاد شــده، نقش مهمــی در جلوگيری از 
زياده خواهی های دشــمن داشــته است. حفظ اين 
اتحاد تا رســيدن به نتيجه مطلوب نهايی ضروری 
است. همسو با سياست های تعيين شده از سوی رهبر 
انقــلاب، ما به دنبال رفع كامل، عملی و فوری همه 
تحريم ها هســتيم. اگر همه تحريم ها به طور كامل 
برداشــته شــود و اثرات اقتصادی آن نيز به صورت 
عملی راستی آزمايی گردد، نبايد حتی يك ساعت در 
موافقت با انجام تعهداتی كه ايران در برجام پذيرفته 

است، تأخير كرد.
وی تأكيد كرد: دشــمنان ايران بدانند مردم ما 
علی رغم تلاش برای رفع تحريم ها، هرگز منتظر اقدام 
آنان نخواهند بود. ابتكار عمل در دست ايران است، 
بنابراين به آنها توصيه می كنيم به جای زياده خواهی 
و تعلــل در مذاكرات با انجام كامل و عملی تعهدات 
خود، بيشتر از اين در رفع كامل تحريم ها تعلل نكنند 
زيرا با گذشت زمان، هزينه آنها برای بازگشت به برجام 
سنگين تر خواهد شد. از تيم مذاكره كننده می خواهيم 
كه با قدرت در چارچوب سياســت های تعيين شده 
توســط رهبر انقلاب حقوق ملت ايــران را مطالبه 
كنند و مراقب فريب های تجربه شده پيشين باشند.

رئيس  مجلس شــورای اســلامی تصريح كرد: 
موضوع بعدی كه لازم است علی رغم موضع گيری های 
قبلــی از تريبــون مجلــس نيز به آن  اشــاره كنم 
درباره برخی صحبت ها عليــه قهرمان ملی ايران و 
دوگانه ســازی غيركارشناســی و وهم آلود از قدرت 

ميدانی و ديپلماسی است.
قاليبــاف با بيان اينكه اين دوگانه ســازی ضد 
منافع ملی است، افزود: بدون قدرت ميدانی، قدرت 
ديپلماسی توانی برای موفقيت ندارد و بدون قدرت 
ديپلماسی، قدرت ميدانی هرگز به تمام اهداف خود 
برای تأمين منافع ملی دست نخواهد يافت، اين همان 
مجاهدت هوشمندانه ای است كه حاج قاسم سليمانی 
در منطقه با هم افزايی قدرت ميدانی و ديپلماســی 
توطئه دشمنان را خنثی كرد و قدرت عظيمی برای 

ديپلماسی به وجود آورد.
وی اظهار داشت: در روزهای اول پس از شهادت 
حاج قاسم گفته بودم همان طور كه شهادت شهيد 
بهشتی ريشه منافقان را كَند و خطر جريان نفاق را 
از انقلاب دور كرد، خون شهيد سليمانی نيز جريان 
خودباخته غرب زده را رسوا می كند و به فضل الهی 
ريشه آنها را می خشكاند. امروز آثار اين اتفاق عظيم 
را می بينيم و مطمئن هستيم خون شهيد سليمانی 
تأثيراتی تاريخ ساز در مسير پيشبرد آرمان های انقلاب 

خواهد داشت.
رئيس  مجلس شورای اسلامی تاكيد كرد: مجلس 
وظيفه خود می داند نســبت بــه برخورد با عوامل و 

مؤثرين اين قبيل اقدامات نســنجيده، پيگيری های 
لازم را انجــام دهد و از ظرفيت هــای قانونی خود 

استفاده كند.
جزئیات جلسه غیرعلنی مجلس

»احمد عليرضابيگی« در گفت وگو با خبرگزاری 
مهر، درخصوص جزئيات جلســه غيرعلنی مجلس 
شــورای اســلامی، گفــت: در جلســه غيرعلنی 
چارچوب های مذاكرات مورد بررســی قرار گرفت و 
تاكيد شد، تمامی تحريم ها شامل تحريم های برجامی 
و ترامپی بايد لغو شود و هيچ گونه مذاكرات مستقيمی 
با آمريكا نبايد انجام شود تا زمانی كه تمامی تحريم ها 

رفع شده و راستی آزمايی دقيق انجام شود.
وی اظهار داشت: جمع بندی جلسه غيرعلنی اين 
بود كه، بايد راستی آزمايی دقيق در مورد رفع تحريم ها 
انجام شود تا مشخص شود كه رفع تحريم ها منجر به 
گشايش اقتصادی در كشور شده است يا خير. علاوه 
 بر اين اجرای تعهدات ايران نبايد گام به گام باشــد 

بلكه بايد يكباره تحريم ها برداشته شود.
عضو شورای مركزی فراكسيون انقلاب اسلامی 
گفت: نمايندگان تاكيد داشــتند، بايد قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحريم ها و صيانت از منافع ملت 
ايران به طور كامل اجرايی شود، هر گونه شتابزدگی 
و نگاه ابزاری به موضوع مذاكرات مطرود و غيرقابل 

پذيرش است.
عليرضابيگی با بيان اينكه دولت اجازه ندارد با 
اهداف انتخاباتی و سياســی كوتاه مدت در مذاكرات 
ورود كنــد، افزود: آمريكا امــروز محتاج اين توافق 
است. اينكه همه آينده خود را در يك توافق زودرس 
و نسنجيده قرار دهيم منطقی نيست،  اشتياق نشان 
دادن و تعجيل و تكرار گذشــته با منافع ملی ما در 

تضاد است.
وی گفت: وكلای ملت معتقد بودند، اگر بخشی از 
تحريم ها بر جا بماند تحريم های برطرف شده را تحت 
تاثير قرار خواهد داد. ما بايد اين تحليل درســت را 
بپذيريم كه موازنه ای كه بين ما و دشمن برقرار است 
اين طور نيست كه دشمن را قوی دانسته و خود را در 

جايگاه ضعف بدانيم.
نماينده مردم تبريز در مجلس شورای اسلامی 
با بيان اينكه در جلسه غيرعلنی درباره فايل صوتی 
»ظريف« نيز صحبت شد، گفت: نمايندگان مجلس 
محتوای اظهارات وزير خارجه را محكوم كردند. صرف 
نظر از اينكه اين فايل صوتی توسط چه كسی و چگونه 
از مركز بررسی های استراتژيك خارج شده است بايد 

محتوای اين فايل مورد بررسی قرار گيرد.
عليرضابيگی اظهار داشــت: شركای تجاری ما 

چين و روســيه هســتند كه نقش آنها در مذاكرات 
وين تعيين كننده است و به عنوان يك نقطه اتكا در 
مقابله با غرب برای ما ارزش اســتراتژيك دارند، در 
فايل صوتی اخير تلاش شــده روابط ايران با اين دو 
كشور تحت تاثير قرار گيرد و پشتيبانی اين دو كشور 

از ايران از بين برود.
وی تاكيد كرد: مقرر شــد روز سه شــنبه طرح 
تحقيق و تفحص از مركز بررســی های استراتژيك 
رياســت جمهوری در دســتور صحن علنی مجلس 
قرار گيرد تا پســتوهای اين مركز كه طراحی، تهيه 
و انتشــار اين فايل صوتی را بر عهده داشتند مورد 

واكاوی قرار گيرد.
نماينده مردم تبريز در مجلس شورای اسلامی 
گفت: نماينــدگان معتقد بودند تقابل بين ميدان و 
ديپلماســی مطرود است،  اشتباهی كه طراحان اين 
ســناريو مرتكب شــدند اين بود كه بدون توجه به 
جايگاه شهيد سليمانی در قلوب ملت های مسلمان 
به ويژه ملت ايران تلاش كردند تا تقابلی با اين شهيد 
عزيز داشته باشند، غافل از اينكه نقطه مقابل شهيد 

سليمانی شكست خورده است.
مشکل داشتن با مبانی نظام

 و مسئول تیم مذاکره کننده بودن!
جبار كوچكی نژاد در جلســه علنی ديروز طی 
تذكری شفاهی،گفت: فايل صوتی وزير امور خارجه و 
مباحثی كه در آن مطرح شده بود، اقدامی ضدامنيتی، 
ضــد مردمی و برخلاف ارزش هــای نظام جمهوری 

اسلامی ايران بود.
وی بــا بيان اينكه قوه قضائيه حتماً بايد به اين 
موضوع ورود پيدا كند، افزود: اين جماعت در زمان 
حيات سردار دل ها نيز اتهاماتی را به وی می زدند و 
بعد از شهادت او هم همان مسير را ادامه می دهند و 
سؤال ما از وزير امور خارجه اين است كه چرا تا اين 

حد نسبت به سردار دل ها كينه دارند؟
در ادامه جلسه علنی ديروز سيدغنی نظری در 
اخطار قانون اساسی طبق اصل 1۸4 قانون اساسی، 
گفت: نمايندگان طبق قانون اساسی می توانند در تمام 
امور اظهار نظر كنند، اظهارات ظريف دشمن شادكن 
و بــه تعبير رهبر انقلاب مايه تاســف بود. اين خطا 
غيرقابل بخشــش اســت و انتظار داشتيم در اولين 
جلسه مجلس وزير امور خارجه برای پاسخگويی به 
سؤالات نمايندگان نســبت به اظهاراتش در صحن 

علنی حاضر شود.
در ادامه، سيداميرحســين قاضی زاده هاشمی 
نايب رئيس  مجلس كه رياســت جلســه را بر عهده 
داشت، گفت: اظهارات تاسف برانگيز ظريف در جلسه 

غيرعلنی بررسی شده و مقرر شد كميسيون امنيت با 
حساسيت موضوع را بررسی كند.

وی تصريح كرد: اين ســؤال بزرگ مطرح است 
كســی كه در مبانی اســتراتژيك نظام شبهه دارد 
چگونه می تواند رئيس  تيم مذاكره كننده ايران باشد 
و از منافع ملی ما دفاع كند و به نتيجه برساند، تازه 
متوجه می شــويم چرا در مذاكــرات طولانی برجام 

خطوط قرمز رعايت نشده است.
نايب رئيس مجلس در مورد اقدام مجمع تشخيص 
مصلحت نظام نيز، گفت: مجمع تشــخيص در مورد 
كليت يك مصوبه می تواند اظهار نظر كند اما اينكه 
بخشــی از مصوبه را تاييد و بخشی را رد كند محل 

سؤال است كه بايد از طرف مجلس بررسی شود.
در ادامه جلسه، احد آزادی خواه نماينده ملاير در 
تذكری گفت: اظهارات ظريف مايه تاسف و تعجب بود.
محمدرضــا احمدی نماينده مردم رشــت در 
مجلس نيز در تذكر ديگری، اظهار داشت: اظهارات 
ظريف دل مردان روزهای ســخت جنگ را به درد 
آورد. ان شــاءالله مجلس انقلابی به موقع پاسخ اين 

اظهارات را خواهد داد.
یک میدان تره  بار را نمی  توانید اداره کنید

عليرضا عباســی، نماينده مردم كرج، فرديس 
و  اشــتهارد در مجلس شورای اســلامی در نطق 
سالانه خود گفت: ســؤال مهم از وزيرخارجه اين 
است كه آيا اساســاً می شود با گروه های تكفيری 
از جملــه داعش كه تنها راهــكار آنها ذبح مردم 
مظلوم و بی گنــاه منطقه بود، مذاكره كرد؟ خوب 
اســت بدانيد، اســتراتژی و راهبردهای نظام هم 
در ميدان ديپلماســی و هم در ميدان نبرد كاملًا 
هوشمندانه و مشخص بود، اما چه كنيم؟ چه كنيم 
كه ميدان ديپلماسی حاج قاسم نداشت كه گوش 
به فرمان رهبرش باشــد تا با تدبيرها و تلاش های 
مثال زدنی اش حق محور مقاومت را از حلقوم جريان 

غربی، عبری و عربی بستاند.
عباســی تصريح كرد: آقای ظريف! مردم ايران 
برای جبران خطای بزرگ شما كه تكرار حرف های 
دولتمردان آمريكايی بود و از يك طرف دشمنان را 
شــاد كرد و از طرف ديگر تعجب و تاسف دوستان و 
رهبری نظام را در بر داشت، يك عذرخواهی رسمی 

از شما طلبكار هستند.
وی تأكيــد كرد: اما دولتی كه نمی تواند ميدان 
تره بــار را مديريت كند و با ســوءمديريت خود اين 
روزها مرغ هوا و آبزی دريا در مديريتش، از فرش به 
عرش پريده  اســت، انتظار دارد، اختيار ميدان را هم 
در دست بگيرد و ميدان را هزينه ديپلماسی نمايد.

ضرب الاجل یک ماهه رئیس قضا
برای احیای »كارخانه كیوان«

رئیس قوه قضائیه در جریان بازدید از کارخانه صنایع غذایی »کیوان« 
در استان همدان برای راه اندازی مجدد آن در این کارخانه ضرب الاجل یک 

ماهه تعیین کرد.
به گزارش خبرگزاری فارس از همدان، رئيس قوه قضائيه ظهر ديروز و در اولين 
برنامه از سفر خود به استان همدان از كارخانه صنايع غذايی كيوان كه روند توليد در 

آن متوقف شده است، بازديد كرد.
اين كارخانه در حوزه توليد محصولات خوراكی به شــمار می رود كه در جريان 
خصوصی سازی به فردی واگذار شده كه با تعطيلی آن و بيكاری كارگران، جريان توليد 
را متوقف كرده است. رئيس قوه قضائيه در روند بازديد از اين كارخانه با بيان اينكه توقف 
توليد در كارخانه های كشور برای هيچ فردی قابل قبول نيست گفت: اين كارخانه با 
همين وضعيت فعلی اگر درست مديريت می شد قادر به اشتغالزايی برای حداقل 500 

كارگر بود، اما متاسفانه امروز 50 كارگر دارد و مثل شمع در حال آب شدن است.
آيت الله ابراهيم رئيســی با تاكيد بر اينكه كارخانه صنايع غذايی »كيوان« بايد از 
حالت تعطيلی خارج شود، خطاب به مديران و كارگران كارخانه عنوان كرد: به هيچ 

وجه اجازه خروج تجهيزات از كارخانه را ندهيد.
وی كاهش تدريجی تعداد كارگران كارخانه و فرســوده شــدن تجهيزات آن را 
زمينــه ای برای تعطيلی كامل آن دانســت و با بيان اينكــه بايد به هر نحو ممكن از 
تعطيلی اين كارخانه جلوگيری شــود گفــت: مالك يك كارخانه به هيچ عنوان حق 

تعطيلی كارخانه  اش را ندارد.
رئيس دستگاه قضا با طرح اين سوال كه مالك چرا اجازه داده اين كارخانه پس 
از واگذاری به اين حال و روز بيفتد اظهار كرد: به هيچ عنوان بنا نيســت يك مالك 

كارخانه ای را تحويل بگيرد و بعد چراغ توليد آن را خاموش كند.
وی با بيان اينكه قانون اجازه اين كار را نمی دهد گفت: يكی از شروط واگذاری ها 
در اجرای اصل 44 قانون اساسی اين است كه واگذاری با رونق توليد، افزايش اشتغال 

و بهبود كيفيت محصولات همراه باشد.
رئيسی با بيان اينكه مالك اين كارخانه بايد در دادگستری حاضر شده و پاسخگوی 
بيكاری كارگران و تعطيلی توقف توليد باشــد تاكيد كرد: اگر مالك فعلی به معنای 
واقعی، آماده راه اندازی مجدد روند توليد در اين كارخانه باشد از نظر ما مانعی نيست 
اما اگر حاضر به اجرای قانون نشــد، بايد موضوع را از طريق وزارت صمت و ســازمان 

خصوصی سازی دنبال كرد تا به نحو قانونی خلع يد انجام شود.
وی با بيان اينكه بايد ظرف مدت حداكثر يك ماه، خط توليدهای كارخانه صنايع 
غذايی كيوان به راه بيفتند، گفت: استاندار و رئيس كل دادگستری همدان در اولين 
جلســه ستاد اقتصاد مقاومتی اين اســتان ظرف 10 روز آينده، از مسئولين مربوطه 

دعوت كرده و سخنان و مشكلات آنها را بشنوند.
رئيس دســتگاه قضا با بيان اينكه حداكثر ظرف مدت يك ماه مشكلات مربوطه 
بايد حل شود افزود: اگر مشكلات مربوط به اين كارخانه در همدان قابل رفع و رجوع 

نبود اطلاع دهيد تا در مركز پيگيری كنيم.

نگاه

٢٢7 نفــر از اعضــای هیئت علمی 
دانشگاه  ها، اســاتید و وکلا و.. طی نامه ای 
اسلامی خواستار  رئیس مجلس شورای  به 
راستی  آزمایی رفع کل تحریم ها بر اساس 

قانون اقدام راهبردی شدند.
در ايــن نامه خطاب به محمد باقر قاليباف ، 
با اشاره به ماده 7 قانون اقدام راهبردی برای لغو 
تحريم ها و صيانــت از حقوق ملت ايران مصوب 
11 آذر 1399 مجلس شــورای اســلامی آمده 
است : » چنانچه كشورهای متعاهد1+4 )آلمان، 
فرانســه، انگلســتان، چين و روسيه(، نسبت به 
اجــرای تعهدات خود و رفــع كامل تحريم ها از 
جمله هسته ای، نظامی، حقوق بشری و امثال آن 
عليه جمهوری اسلامی ايران اقدام كنند، دولت 
موظف است گزارش دقيق اقدامات انجام شده را به 
مجلس ارائه دهد. كميسيون امنيت ملی و سياست 
خارجی و نيز كميسيون انرژی ارزيابی خود را، به 
استناد ماده 45 آيين نامه داخلی مجلس شورای 
اســلامی به مجلس ارائه می كنند؛ اما تاكنون با 
گذشــت مدت زيادی از تعهد برجام و چند ماه 

از تصويب اين قانون نه تنها تحريم  ها رفع نشده 
است، بلكه كشورهای اروپايی و در صدر آنها آمريكا 
به  عنوان اولين ناقض تعهد برجام بر اساس قواعد 
مسلم حقوق بين  الملل كه مسئوليت بين المللی 
اين نقض آشكار را برعهده دارند با گستاخی تمام 
صحبت از مذاكره مجدد می  كنند. در حالي كه بنابر 
فرمايش رهبر انقلاب اسلامی هدف آمريكايی ها از 
تأكيد و اصرار بر مذاكره تلاش برای تحميل يك 

حرف باطل است.«
از اعضای هيئت علمی دانشــگاه ها، اساتيد 
و وكلا در ادامــه اين نامــه تصريح كرده اند: »با 
عنايــت به بدعهدی متعهدين برجام و آغاز دور 
جديد مذاكرات در وين، ضمن تاكيد بر اين مهم 
كه ديپلماســی مبتنی بر پشتوانه قوی ميدان، 
می  تواند ديپلماســی مقتدرانه و با عزتی باشــد 
و لاغير، از مجلس شــورای اسلامی خواستاريم 
با دقت هرچه تمام تــر بر روند مذاكرات نظارت 
كند و موارد ذيل را بــدون هيچ اغماضی مورد 
پيگيری جدی قرار دهد: -مذاكرات به هيچ  وجه 
نبايد طولانی و فرسايشی شود. لذا لازم است از 

جانب نمايندگان ضرب  الاجلی برای آن تعيين 
گردد. - بايد كل تحريم ها )از جمله هســته ای، 
نظامی، حقوق بشری و امثال آن عليه جمهوری 
اســلامی ايران( به يكباره رفع شود. - پذيرش 
تدريجی بازگشت به برجام غير قابل قبول است. 
-راستی آزمايی رفع كل تحريم ها بر اساس قانون 
اقدام راهبردی انجام شود. -هر نوع توافق احتمالی 
جديد در مذاكرات اخير وين بر اساس اصل 77 
قانون اساسی بايد در مجلس شورای اسلامی به 

تصويب برسد.«
در پايان اين نامه همچنين تاكيد شده است: 
»بدون شك در صورت هرگونه اغماض درخصوص 
موارد فوق و استنكاف از اجرای قانون راهبردی 
لغو تحريم  ها، مجلس شــورای اسلامی موظف 
اســت، باستناد ماده 234 آيين  نامه داخلی پس 
از بررســی  های لازم در كميسيون امنيت ملی 
و سياســت خارجی و يا كميســيون اصل نود، 
مسئولان مستنكف را به قوه قضائيه ارجاع دهد تا 
بدون تشريفات رسيدگی با قيد فوريت رسيدگی 

انجام شود.«

نامه ٢٢7 نفر از اعضای هیئت علمی دانشگاه ها، اساتید و وکلا به قالیباف

راستی آزمایی رفع كل تحریم ها
 براساس قانون اقدام راهبردی انجام شود

بقيه از صفحه 2
6- اما می شود به موضوع هفت تپه ها و صدها تپه آبادی که ویران شد، فراتر از معضل »رانت« هم نگاه 
کرد؛ از زاویه ای که مدیر شبکه فاسد آمد نیوز هنگام حضور در اروپا )تحت الحمایه سرویس های جاسوسی( 
عنوان کرد. روح الله زم، سال 97 در گفت  و گو با یکی از شبکه  های ضدانقلاب، تحلیل ضدامنیتی کار فرمایان 
خود درباره انتخابات سال 96 را این گونه بازگو می کند: »ما در انتخابات تحلیل داشتیم. این جوری نبود که 
راه بیفتیم و بگوییم اصلاح  طلبیم، یا عاشق روحانی هستیم. مجموعه ما، تحلیل امنیتی داشت. می  خواهم 
بازش نکنم تا قضایای دیگر اتفاق بیفتد تا بنشینیم و مفصل  تر با هم صحبت بکنیم. آیا اگر رئیسی یا قالیباف 
سر کار بود، این مشکلاتی که در کشــور وجود دارد، الان بود؟ این تظاهراتی که ایجاد شد، آیا بود؟ ما بر 
اســاس تحلیل امنیتی...)مجری: می  شود این طور تعبیر کرد که شما خواستید روحانی بیاید، تضاد درونی 
حاکمیت و عدم تدبیر و مدیریت روحانی، ســبب این بشود که مردم معترض شوند؟ تدبیر شما این بود؟( 
می  شود این  جوری هم تعبیر کرد و یکسری سناریوها را کنارش گذاشت. با توجه به شرایط سیاسی داخلی 
و خارجی، ما به این نتیجه رســیدیم که باید برویم پشت سر یک فردی مثل روحانی. ما شیفته و دلباخته 
کسی نبودیم. من همین الان هم از کاری که آمد نیوز در انتخابات 96 کرد، دفاع می کنم. چون ما با تحلیل 
این کار را کردیم. کشور باید به نقطه جوش می  رسید و اگر آدمی مثل رئیسی یا قالیباف سر کار می  آمد، کار 

به نقطه جوش نمی  رسید. آن وقت روند چهل سال ادامه پیدا می  کرد«.
7- شاید با مرور مجموعه این ملاحظات، بهتر بشود فهمید که چرا دیپلمات های آمریکایی و انگلیسی 
و فرانسوی، به دفعات، براهمیت انتخابات ایران و ضرورت سرهم بندی فوری یک توافق در مذاکرات وین، 
پیش از انتخابات ایران تاکید دارند. انتخابات به یک معنا، »عملیات آزادی گروگان« است؛ اعاده استقلال و 
اقتدار یک ملت قدرتمند؛ و گذاشتن نقطه پایان بر حرکتی قهقرایی و منحرف شده از مسیر بالنده انقلاب 
اســلامی. ثبت  نام داوطلبان انتخابات، از فردا آغاز می  شود. هر یک از نامزد ها را باید از همین چشم انداز 

»پایان یا تداوم حرکت قهقرایی« به قضاوت نشست.

تحلیل امنیتی غرب از وین تا هفت تپه

یادداشت روز

همزمان با ایام ماه مبارک رمضان، اتحادیه انجمن های اســلامی دانش آموزان شهر تهران با حمایت بنیاد 
احسان طرح تهیه بیش از سه هزار سبد ارزاق ویژه دانش آموزان نیازمند را به مرحله اجرا گذاشته است.

به گزارش كيهان، در راستای فرمايشات رهبر انقلاب درخصوص لزوم استمرار كمك مومنانه به فقرا و نيازمندان و در 
ادامه لبيك مردم و نهادهای انقلابی به نهضت مواســات، اتحاديه انجمن های اســلامی دانش آموزان شهر تهران با توجه به 
ضرورت ترويج فرهنگ همدلی و كمك به نيازمندان در بين آينده سازان كشور، اقدام به تهيه و گردآوری بيش از سه هزار 

سبد ارزاق كالا با حمايت بنياد احسان برای دانش آموزان نيازمند در مدارس شهر تهران كرده است.
اين ويژه برنامه كه در نيمه دوم ماه مبارك رمضان در مدارس شهر تهران در حال اجرا است با اولويت مسئوليت سپاری 
به دانش آموزان عضو انجمن های اسلامی طراحی شده و دانش آموزان با ورود به ميدان همدلی و مواسات، به طور مستقيم 

در تهيه، جمع آوری و بسته بندی كمك های مردمی برای نيازمندان مشاركت می نمايند.

مشارکت دانش آموزان تهرانی عضو انجمن های اسلامی 
در تهیه 3 هزار سبد ارزاق نیازمندان


